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本文主要介绍了蜈支洲岛旅游区的概况、碳资产概述及评估方法，并重点分析了蜈支洲岛旅游区

的碳资产现状。蜈支洲岛旅游区地理位置优越，自然环境优美，拥有丰富的旅游资源和独特的旅游优

势，但同时也面临着生态保护与旅游开发的平衡等挑战。在碳资产方面，本文对能源消耗、碳排放情

况、节能减排措施、碳资产规模及结构进行了详细分析。通过对比蜈支洲岛旅游区与同行业旅游区的碳

资产情况，分析不同类型碳资产的减排潜力。针对碳资产管理，提出了加强碳资产管理、优化能源结

构、提升游客环保意识等策略建议。此外，本文还探讨了蜈支洲岛旅游区碳资产的增值路径，包括提升

节能减排技术应用水平、开发新能源及可再生能源项目以及参与国内外碳资产交易市场，最后预测了蜈

支洲岛旅游区未来发展趋势，指出景区在碳排放增长、碳资产规模扩大、政策支持与技术创新等方面将

面临新的机遇与挑战。
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Abstract: This article mainly introduces the overview of Wuzhizhou Island Tourism Area, carbon asset overview 

and evaluation methods, and focuses on analyzing the current status of carbon assets in Wuzhizhou Island Tourism 

Area. Wuzhizhou Island Tourism Area has a superior geographical location, beautiful natural environment, 

abundant tourism resources, and unique tourism advantages. However, it also faces challenges such as balancing 

ecological protection and tourism development. In terms of carbon assets, this article provides a detailed analysis 

of energy consumption, carbon emissions, energy-saving and emission reduction measures, carbon asset scale and 

structure. By comparing the carbon assets of Wuzhizhou Island Tourism Area with those of other tourist areas in the 

same industry, analyze the emission reduction potential of different types of carbon assets. Regarding carbon asset 

management, strategic suggestions have been proposed to strengthen carbon asset management, optimize energy 

structure, and enhance tourists’ environmental awareness. In addition, this article also explores the value-added path 

of carbon assets in Wuzhizhou Island Tourism Area, including improving the application level of energy-saving and 

emission reduction technologies, developing new and renewable energy projects, and participating in domestic and 

foreign carbon asset trading markets. Finally, it predicts the future development trend of Wuzhizhou Island Tourism 
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Area, pointing out that the scenic area will face new opportunities and challenges in carbon emission growth, carbon 

asset scale expansion, policy support, and technological innovation.
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·21· https://cn.sgsci.org/ 

2.2

3 Literature Review

[1]

[2]

[3]

[4]

[5]

范洪军等：蜈支洲岛旅游区碳资产对比分析研究

Hongjun Fan et.al.: Comparative Analysis of Carbon Assets in Wuzhizhou Island Tourist Area

表1.蜈支洲岛旅游区减排措施及成效

减排措施 成效

运用“三明治堆肥法”转化厨余垃圾 年处理厨余垃圾200吨，产出有机肥20吨

推行共享布草 水电包括洗涤液的消耗降低50%

实施技改、搬迁洗涤厂 解决了洗涤行业环境污染问题

禁售和不可使用一次性不降解塑料 约100家民宿不再主动提供一次性洗漱用品和餐具

开展生态游 1-8月接待游客168.13万人次，同比增长3.7%
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